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odbor všeobecné správy 
náměstí Hrdinů 1634/3 
140 21  Praha 4 
 
Č. j. MV-   800-56/VS-2023 

Praha 28. srpna 2023 
 
 

Žadatel: 
XXX 
 
 
 
 
 
Poskytnutí informací podle zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu 
k informacím, ve znění pozdějších předpisů  
 

Podle § 2 odst. 1 zákona č. 106/1999 Sb., o svobodném přístupu k informacím, 
ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o svobodném přístupu k informacím“), 
jsou povinnými subjekty, které mají podle tohoto zákona povinnost poskytovat 
informace vztahující se k jejich působnosti, státní orgány, územní samosprávné celky 
a jejich orgány a veřejné instituce. 

 
Podle § 12 odst. 1 písm. b) zákona č. 2/1969 Sb., o zřízení ministerstev a jiných 

ústředních orgánů státní správy, ve znění pozdějších předpisů, je v působnosti 
Ministerstva vnitra agenda matrik. 

 
Ministerstvo vnitra, odbor všeobecné správy (dále jen „Ministerstvo vnitra“), 

obdrželo od žadatele dne 17. 8. 2023 žádost o poskytnutí informací podle zákona 
o svobodném přístupu k informacím, ve které žadatel žádá o následující informace 
vztahující se k matriční agendě: 
 
1. Uznání registrovaného partnerství v ČR po uzavření stejnopohlavního manželství 
v jiném státě EU:  

a) Pokud se v jiném členském státě EU (konkrétně ve Francii) uzavře 
manželství mezi osobami stejného pohlaví, bude alespoň registrované 
partnerství (když už ne manželství jako takové) automaticky uznáno v České 
republice, nebo je třeba podniknout nějaké aktivní kroky k jeho uznání? Pokud 
je třeba činit nějaké kroky, jaké?  
 

2. Práva a povinnosti podle zahraničních právních předpisů:  

*MVCRX07GDZBX* 
MVCRX07GDZBX 
prvotní identifikátor 

 



  

 2 

a) V případě, že podle zahraničních právních předpisů vznikne společné jmění 
manželů (SJM), má toto společné jmění manželů platnost i na území České 
republiky?  

 
b) Má exekutor právo zasahovat do majetku, který byl nabyt během 
stejnopohlavního manželství uzavřeného v jiném členském státě EU (Francii), 
když na území ČR takové manželství není (zatím) uznáno, tudíž ani nevzniká 
SJM?  

 
3. Rozvod:  

a) Pokud bude třeba řešit rozvod, je třeba ho opět provést ve státě uzavření 
sňatku (Francii), nebo je možné tak učinit na území České republiky?  

 
4. Předmanželská smlouva:  

a) Je možné uzavřít předmanželskou smlouvu v souvislosti se stejnopohlavním 
manželstvím uzavřeným v jiném členském státě EU (Francii), ačkoliv Česká 
republika dosud takové manželství neuznává? Bude tato předmanželská 
smlouva platná?  

 
5. Zápis v občanském průkazu:  

a) Bude v občanském průkazu následně uveden rodinný stav „ženatý“?  
 
6. Změna příjmení:  

a) Jaké kroky a dokumenty jsou nezbytné pro provedení změny příjmení 
na základě manželství uzavřeného ve Francii mezi osobami stejného pohlaví?  

 
7. Zpětné uznání manželství:  

a) Pokud dojde ke schválení novely občanského zákoníku, která upravuje 
stejnopohlavní manželství, a manželé v České republice požádají o uznání 
manželství uzavřeného v jiném členském státě EU (Francii), od jakého data 
se bude považovat manželství za uzavřené/platné – ke dni uzavření sňatku 
v jiném členském státě nebo ke dni zapsání manželství do matriky?  

 
K Vašim dotazům poskytuje Ministerstvo vnitra následující vyjádření: 

 
Dotazy pod čísly 1, 2, 3, 4, a 7 nespadají do působnosti Ministerstva vnitra. Oblast 
rodinného práva upravená zákonem č. 89/2012 Sb., občanský zákoník, ve znění 
pozdějších předpisů, zákonem č. 115/2006 Sb., o registrovaném partnerství 
a o změně některých souvisejících zákonů, a zákonem č. 91/2012 Sb., 
o mezinárodním právu soukromém, ve znění pozdějších předpisů, spadá 
do působnosti Ministerstva spravedlnosti, které je gestorem uvedených právních 
předpisů. Doporučujeme Vám obrátit se s těmito dotazy na toto ministerstvo. 
 
5. Zápis v občanském průkazu:  

a) Bude v občanském průkazu následně uveden rodinný stav „ženatý“?  
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Ustanovení § 5 odst. 2 zákona č. 269/2021 Sb., o občanských průkazech, 

ve znění pozdějších předpisů, uvádí, že se v občanském průkazu na žádost žadatele 
o vydání občanského průkazu uvede rodinný stav nebo údaj o registrovaném 
partnerství. Uvedený údaj je tedy nepovinným údajem zapisovaným do občanského 
průkazu. V případě uzavření registrovaného partnerství mezi dvěma osobami stejného 
pohlaví bude mít na žádost občana v občanském průkazu uveden údaj v položce 
„registrované partnerství“ stav „partnerství“. 

 
6. Změna příjmení:  

a) Jaké kroky a dokumenty jsou nezbytné pro provedení změny příjmení 
na základě manželství uzavřeného ve Francii mezi osobami stejného pohlaví?  
 
Problematiku změny jména a příjmení upravuje zákon č. 301/2000 Sb., 

o matrikách, jménu a příjmení a o změně některých souvisejících zákonů, ve znění 
pozdějších předpisů (dále jen „zákon o matrikách“). 

 
Jméno, popřípadě jména, nebo příjmení, popřípadě více příjmení, která je 

fyzická osoba povinna užívat, lze změnit fyzické osobě pouze na základě její žádosti, 
případně žádosti jejích zákonných zástupců. Změna příjmení se povolí zejména tehdy, 
jde-li o příjmení hanlivé, nebo směšné, nebo je-li pro to vážný důvod (§ 72 a násl. 
zákona o matrikách). 

 
O žádosti o povolení změny jména nebo příjmení rozhoduje matriční úřad, 

v jehož správním obvodu je žadatel přihlášen k trvalému pobytu, popř. matriční úřad 
podle místa posledního trvalého pobytu žadatele na území České republiky. Pokud 
osoba takový pobyt na území České republiky nikdy neměla, je příslušný k projednání 
žádosti Úřad městské části Praha 1 (§ 74 zákona o matrikách). 

 
Informace, co musí žádost obsahovat a které doklady musí být k žádosti 

doloženy, naleznete na webových stránkách Ministerstva vnitra Změna jména 
a příjmení - Ministerstvo vnitra České republiky (mvcr.cz) . 
 

Podle položky 11 sazebníku, který je uveden v příloze zákona č. 634/2004 Sb., 
o správních poplatcích, ve znění pozdějších předpisů, se vybere správní poplatek 
za vydání povolení změny: 

a) příjmení hanlivého, výstředního, směšného, zkomoleného, cizojazyčného nebo 
na dřívější příjmení ve výši 100 Kč, 

b) jména nebo příjmení v ostatních případech ve výši 1 000 Kč. 
 

Matriční úřad rozhoduje o povolení změny jména a příjmení ve správním řízení. 
Nevyhoví-li žádosti o povolení změny jména a příjmení, vydá zamítavé správní 
rozhodnutí, proti kterému se lze odvolat k příslušnému krajskému úřadu, popřípadě 
Magistrátu hlavního města Prahy, jde-li o rozhodnutí úřadu městské části hlavního 

https://www.mvcr.cz/clanek/jmena-a-prijmeni-zmena-jmena-a-prijmeni.aspx
https://www.mvcr.cz/clanek/jmena-a-prijmeni-zmena-jmena-a-prijmeni.aspx
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města Prahy, nebo magistrátu města Brna, Ostravy a Plzně, jde-li o rozhodnutí úřadu 
městské části nebo městského obvodu územně členěného statutárního města, 
popřípadě podat správní žalobu k soudu.  
 
 
 
 
 

JUDr. Petr Voříšek, Ph.D. 
ředitel odboru 


